
CAMPANYA BANCA ARMADA
SEGONA intervenció Junta d'Accionistes del Banc Sabadell- 26/03/2022

Bon dia senyors i senyores accionistes, membres del consell d'administració, senyor
president.

El meu nom és Antoni Tatay Nieto i estic intervenint en aquesta junta en nom de la
Campanya Banca Armada, promoguda per 9 entitats de tot l'Estat Espanyol: el Centre
Delàs d’Estudis per la Pau, SETEM Federación, Justícia i Pau, l’Observatori del Deute
en la Globalització, FETS, Alternativa Antimilitarista- Moviment d'Objecció de
Consciència, el Col·lectiu RETS, la Fundació Novessendes i la Fundación Finanzas
Éticas. Jo, concretament, soc membre de la Comissió Diocesana de Justícia i Pau del
Bisbat d'Oriola/Alacant.

Juntament amb el meu company Enrique Amérigo Cuervb-Arango, estem representant
a 12 accionistes que ens han delegat un total de 168.576 accions per a alçar la veu
avui en aquesta junta. Un altre any més, venim a denunciar la relació que té el seu
banc amb el negoci de la guerra i exigir-los que deixin de finançar empreses
d'armament.

Com totes les persones aquí presents sabran, al gener de l'any passat va entrar en
vigor el Tractat de Prohibició de les Armes Nuclears, després que 51 països el
ratifiquessin. Aquest tractat prohibeix explícitament la fabricació, el desenvolupament,
l'adquisició, l’emmagatzematge i l'emplaçament d'armes nuclears, així com prohibeix
usar o amenaçar d’usar aquestes armes, i finalment, també prohibeix que s'assisteixi o
s'ajudi de qualsevol forma perquè es puguin realitzar aquests actes prohibits.

No obstant això, segons l'informe “Rentabilitat perillosa: les empreses que
construeixen arsenals nuclears i els seus patrocinadors financers”, publicat el
novembre de 2021 per PAX, Profundo i ICAN, el banc que presideix ha finançat durant
el període 2019-2021 a General Dynamics, una de les empreses que encara fabrica
armament nuclear en el món.

Senyor Josep Oliu, no és el primer any que venim a parlar de les seves relacions en
aquesta empresa tan controvertida i, malgrat tot, vostès continuen donant-los crèdits
per valor de milions i milions d'euros. Concretament durant aquest període, per valor
de 33 milions d'euros.

Farem memòria. General Dynamics està relacionada amb la producció de components
per als míssils nuclears intercontinentals Trident II i la seva integració en submarins
dels Estats Units i del Regne Unit. També està construint els nous submarins nuclears
del tipus Columbia, per a la marina dels Estats Units.

Sr. President i membres del consell d'administració, més enllà de la vergonya que
Espanya encara no hagi ratificat el tractat de prohibició de les armes nuclears, és un
imperatiu moral, sobretot en el context que estem vivint on s'està incrementant de
manera vertiginosa l'amenaça d'una guerra nuclear, deixar de finançar les empreses
que produeixen aquest tipus d'armament i apostar pel desarmament nuclear.

Srs. i Sres. accionistes, sense finançament, no hi ha armes. Les empreses d'armes
depenen en un 75% de passius financers que les institucions financeres els



proporcionen per a finançar el seu circulant o qualsevol adquisició d'actius i així poder
produir el seu material de guerra. Així que repeteixo, sense finançament, no hi ha
armes.

Sr. President i membres del consell d'administració, sabem que ha de ser complicat
renunciar a les oportunitats de negoci derivades de finançar la indústria de la guerra.
Així que si us plau no rendibilitzin el fet de fer campanyes per a ajudar a la guerra
d'Ucraïna mentre estan finançant empreses com a General Dynamics, les armes de la
qual s'han utilitzat en molts conflictes armats al voltant del món, i possiblement
s'utilitzen o s'utilitzaran també en el conflicte d'Ucraïna.

Des de la campanya Banca Armada portem anys denunciant en aquest fòrum el que el
mestre Arcadi Oliveres definia com un matrimoni de conveniència entre els bancs i les
armes, on els bancs financen l'armament, i les armes defensen el negoci bancari.
També el Papa Francesc ha intervingut en nombroses ocasions en contra del negoci
de la guerra i molt especialment en contra de la proliferació nuclear.

I convertim en bandera l'ensenyament de no perdre mai l'esperança que aquest món
canviï. I per això continuarem venint a exigir-los que deixin d'invertir en armament
nuclear i en qualsevol altra mena d'armament.

Moltes gràcies.


